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متن پرسش

با سلام: نظر استاد عزیز را در مورد مطلب زیر که در سایت نامبرده شده آمده جویا هستم. با تشکر «به

گزارش افکارنیوز، درباره اصل «اسم اعظم»، باید گفت: بسیاری از اندیشمندان دینی معتقدند که «اسم

اعظم» صرف دانستن و گفتن یک لفظ نیست، بلکه فراتر از لفظ دارای حقیقتی است که در اثر

خودسازی، تهذیب نفس، عبادت و توفیقات الهی در وجود افراد پیدا میشود و در پرتو این حالت،

خداوند قدرت و مقام والایى به آنها خواهد داد. در آیات و روایات زیادی به وجود اسم اعظم اشاره

شده، و آمده است که اسم اعظم در اختیار پیامبران الهی و امامان معصوم (ع) بوده و افراد والا مقامی

مانند آصف بن برخیا که توانست تخت بلقیس را از مسافت طولانی برای حضرت سلیمان (ع) حاضر

نماید نیز دارای بخشی از اسم اعظم بودهاند.[1] با این حال؛ روایاتی وجود دارند که به فرازهایی اشاره

کرده و اعلام میدارند که اسم اعظم در میان این فرازها وجود دارد که نمونهای از آنها را با قطع نظر از

سند در اینجا ذکر میکنیم: امام سجاد (ع) فرمودند: «بیست سال از خداوند درخواست کردم؛ به من

اسم اعظم را تعلیم دهد. پس در شبى ایستاده بودم و نماز میخواندم. چشمهاى من به خواب رفت و

دیدم که جدّم رسول خدا (ص) از روبهرو میآمد. وقتی نزدیک من شد؛ بین دو چشم مرا بوسید و

گفت: از خداوند متعال چه خواسته بودی؟! گفتم: اى جدّ بزرگوارم! از خداوند خواستم تا اسم اعظم

خود را نشانم دهد. پیامبر (ص) فرمودند: اى پسرم! این دعا را بنویس. گفتم کجا بنویسم؟ فرمودند: با

انگشت خود بر کف دستت بنویس؛ دعا این است: "یَا االلهُ یَا االلهُ یَا االلهُ وَحْدَکَ وَحْدَکَ لاَ شَرِیکَ لَکَ

ماواتِ وَ الأْرَْضِ ذُو الْجَلالِ وَ الإِْکْرامِ وَ ذُو الأْسَْمَاءِ الْعِظَامِ وَ ذُو الْعِزِّ الَّذِی لاَ یُرَامُ أَنْتَ الْمَنَّانُ بَدِیعُ السَّ

دٍ وَ آلِهِ أَجْمَعِینَ؛ اى خدا! اى خدا! حِیمُ وَ صَلَّى االلهُ عَلَى مُحَمَّ حْمنُ الرَّ وَ إِلهُکُمْ إِلهٌ واحِدٌ لا إِلهَ إِلاَّ هُوَ الرَّ

اى خدا! تو یگانهاى، تو یگانهاى، شریکى براى تو نیست، تو بخشنده، پدید آورنده آسمانها و زمین،

صاحب بزرگى و بخشش، صاحب نامهاى بزرگ و صاحب عزتی که مغلوب نمیگردد. خداى شما خداى

یگانه است، نیست خدایى مگر او که بخشنده مهربان است و رحمت خدا باد بر محمّد و بر همه آل

او". سپس آنچه خواهی دعا کن». پس آنگاه امام سجاد (ع) فرمودند: «قسم به کسى که محمّد را به

راستى به پیامبرى فرستاد؛ این دعا را تجربه نمودم و همانگونه بود که آنحضرت فرمودند». زید بن

على گفته که من نیز تجربه نمودم چنان بود که پدرم على بن الحسین گفت."

متن پاسخ

باسمه تعالی: سلام علیکم: وقتی حضرت سجاد«علیهالسلام» با آن آمادگی روحیهی خاصشان و وقتی



جناب زیدبن علی آن مرد متقی و فقیه و شجاع، آمادگی لازم جهت تجلی اسم اعظم را یافتند، آن دعا

میتواند بستر آن تجلی را فراهم کند، نه آنکه هرکس با هر روحیهای آن دعا را بخواند، منوّر به اسم

اعظم میشود! موفق باشید


